



Ewolucja prawa prywatnego

Evolution of Private Law



WYDAWNICTWO
UNIwersytetu Śląskiego
KATOWICE 2014

Ewolucja prawa prywatnego

Evolution of Private Law

PRACE
NAUKOWE



UNIWERSYTETU
ŚLĄSKIEGO
W KATOWICACH

NR 3212

Ewolucja prawa prywatnego

Evolution of Private Law

pod redakcją
Ewy Zielińskiej i Piotra Piniora

Redaktor serii: Prawo
Andrzej Matan

Recenzent
Janusz A. Strzępka

Spis treści

Jakub Dohnal	
Some topical issues of commercial obligation relationships in the Czech Republic	7
Klára Drličková	
Multiple places of performance in cross-border commercial contracts: problems with international jurisdiction	19
Bartosz Jagura	
<i>Compliance</i> a należyta staranność zarządcy spółki kapitałowej w Niemczech	33
Oleksandr Kovalyshyn	
Individual entrepreneur as the type of making business in Ukraine	43
Dana Ondrejová	
Unfair competition in the Czech Republic after re-codification of private law	51
Piotr Pinior, Ewa Zielińska	
Europejskie tendencje w zakresie wynagradzania członków zarządów spółek akcyjnych	67
Beata Sagan	
Fundacje polityczne. Uwagi na tle projektu ustawy (wybrane zagadnienia)	81
Vita Semkiv	
The legal regulation of production-sharing agreements	89
Adam Słania, Mateusz Żaba	
Reprezentacja handlowych spółek osobowych w polskim orzecznictwie sądowym	99

Wojciech Wyrzykowski	
Modyfikacje odpowiedzialności kontraktowej zawarte w warunkach umownych Srebrnej Księgi FIDIC (EPC/„pod klucz”). Wybrane zagadnienia	113
Alła Zelisko	
The entrepreneurial legal entity of Private Law: processes of the integration and the differentiation	123
Summary	129
Zusammenfassung	130

Evolution of Private Law

Summary

The publication *Evolution of Private Law* contains a series of theses prepared by the research workers from different universities, describing new trends in private law occurring in the European Union Member States (Germany, Czech Republic, Poland) as well as outside the European Union in the Ukraine. Theses contained in the publication refer most of all to the problems connected with the implementation of the European Law and show the importance of national legislators as well as judicature and doctrine in creating legal institutions.

The theses of academic researcher from Ukraine: PhD Oleksandr Kovalyshyn, PhD Vita Semkiv, PhD Alla Zelisko focus on legal institutions concerning entrepreneur's activity, with emphasis on the legal term of entrepreneur in Ukrainian law and cooperation with foreign investors taking into consideration the production — sharing contract.

The academics from Czech Republic deal with new legal regulations in private law which has occurred in the new Czech Civil Code (PhD Jakub Dohnal, PhD Dana Ondřejová) and with international jurisdiction in cross — border commercial contracts (PhD Klára Drličková).

Thesis of MA Bartosz Jagura from European University Viadrina present the issues of compliance in German law, with regard to the management of a company from the directors' perspective, defined as Compliance Management System.

Diverse issues are mentioned by the Polish research workers, who especially took up with the matters of partnerships (MA Adam Słania, MA Mateusz Żaba), companies (PhD Ewa Zielińska, Ass. Professor Piotr Pinior), foundations (PhD Beata Sagan) and works contracts' law (PhD Wojciech Wyrzykowski).

The Authors present new institutions applied in private law of different national legal systems, new trend required in national legislation and interesting considerations concerning the interpretation of law and the influence of doctrine and judicature.

Die Entwicklung des privaten Rechts

Zusammenfassung

Die Veröffentlichung *Die Entwicklung des privaten Rechts* enthält eine Sammlung von verschiedenen Beiträgen betreffend der neuen Tendenzen in dem Privatrecht in den Mitgliedstaaten der Europäischen Union bzw. Deutschland, die Tschechische Republik, Polen und außerhalb der EU auch die Ukraine, die von Akademikern bearbeitet wurden. Die Beiträge stellen die Problematik der Implementierung von den europäischen Regelungen so wie den wesentlichen Einfluss des nationalen Gesetzgebers als auch die Vertreter der Wissenschaft und der Jurisprudenz in der Rechtsinstitutionsgestaltung dar.

Die Beiträge der Forscher aus der Ukraine: Dr. Oleksandr Kovalyschyn, Dr. Vita Semkiv, Dr. Alla Zelisko konzentrieren sich auf eine Problematik der Wirtschaftstätigkeit, bzw. auf einen Unternehmerbegriff in dem ukrainischen Recht und auf die Zusammenarbeit zwischen der Ukraine und ausländischen Investoren aufgrund des „*production — sharing*“ Vertrags.

Die Beiträge von Autoren aus der Tschechischen Republik betreffen neue Regelungen in dem privaten Recht, die in dem neuen bürgerlichen Gesetzbuch geregelt wurden (Dr. Jakub Dohnal, Dr. Dana Ondřejová) und des Gerichtsbarkeit in grenzüberschreitenden Handelsverträge (Dr. Klára Drličková).

Der Beitrag vom MA Bartosz Jagura aus der Europäischen Universität Viadrina stellt die Problematik der *Compliance* in dem deutschen Recht dar, bzw. das Verwaltungssystem in den Kapitalgesellschaften aus Perspektiven von Geschäftsführern, die als *Compliance Management System* bezeichnet wurde.

Die vielfältige Problematik präsentieren die Wissenschaftler aus Polen, u.ä. die Problematik der Personengesellschaften (MA Adam Ślania, MA Mateusz Żaba), der Kapitalgesellschaften (Dr. Ewa Zielińska, Dr. hab. Piotr Pinior), der Stiftungen (Dr. Beata Sagan) und des Bauvertragsrechtes (Dr. Wojciech Wyrzykowski).

In den Beiträgen wurden neue Rechtsregelungen im Privatrecht in verschiedenen Rechtssystemen, begehrte Wechseltendenzen im nationalen Recht und interessante Erwägungen über die Auslegung und die Anschauung von der Jurisprudenz und von Rechtswissenschaftlern vorgestellt.

Redaktor: Barbara Todos-Burny
Projektant okładki: Anna Gawryś
Redaktor techniczny: Barbara Arenhövel
Korektor: Lidia Szumigala
Łamanie: Damian Walasek

Copyright © 2014 by
Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego
Wszelkie prawa zastrzeżone

ISSN 0208-6336

ISBN 978-83-8012-300-7
(wersja drukowana)

ISBN 978-83-8012-301-4
(wersja elektroniczna)

Wydawca
Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego
ul. Bankowa 12B, 40-007 Katowice
www.wydawnictwo.us.edu.pl
e-mail: wydawus@us.edu.pl

Wydanie I. Ark. druk. 8,25. Ark. wyd. 9,5.
Papier offset kl. III, 90 g Cena 20 zł (+VAT)

Druk i oprawa: „TOTEM.COM.PL Sp. z o.o.” Sp.K.
ul. Jacewska 89, 88-100 Inowrocław

Więcej o książce



CENA 20 ZŁ
(+ VAT)

ISSN 0208-6336
ISBN 978-83-8012-301-4